
 50 © www.kjnt.ro/szovegtar

Ott lesznek a csíkszeredai barozdások és az udvarhelyi venyigések, de bízunk ab-
ban, hogy méltó módon fognak hozzájárulni a Kolozs megyeiek is. A tervek szerint 
a bodzafások és ördögszekeresek, a táncház városi és városra ingázó fiataljai mellett 
kiváló mérai, széki, visai és szováti táncosok, muzsikusok és dalosok is részt fognak 
venni ezen az első – és remélhetőleg egyúttal a nyitányt is jelentő – táncház-sereg-
szemlén.

Könczei Ádám
(Igazság, 1978/224. 2. – 1978. szeptember 22., péntek)

Kérdésekkel, tervekkel megrakottan…

Plakát hirdette Székelyudvarhelyen az elmúlt héten: szeptember 23–24-én a széke-
lyudvarhelyi municípiumi KISZ-bizottság és a Siculus Ifjúsági Klub rendezésében 
sor kerül az első országos táncháztalálkozóra.

A kétnapos rendezvényen Kolozs megye is képviseltette magát: mérai, széki, vi-
sai és szováti táncosok, énekesek, zenészek jöttek el Székelyudvarhelyre, valamint a 
kolozsvári táncház tagjai.

Ha most kedvünk tartaná, mi, Kolozs megyeiek, elégedettek lehetnénk, hiszen 
elmondották e találkozó résztvevői, hogy a mienk az úttörő érdeme, s a kolozsvári 
táncház tevékenysége példaképpen hozható fel másoknak. Ám, dicsekedni nemcsak 
azért nem érdemes, mert sértené az illendőséget, de azért sem, mert a tudományos 
ülésszakon elhangzottak rávilágítottak arra is, hogy sok még a tennivaló e spontánul 
kibontakozó s lényegében még a spontenaitás szakaszában lévő mozgalom valóban 
hatékonnyá és szervezetté tételében. Legelőször is szakmailag felkészült táncirányí-
tókra, úgynevezett „kezesekre” (a táncokat betanítókra) lenne szükség. Zenei téren 
– általában – nincsenek különösebb problémák, hiszen mindenhol akad egy-egy 
együttes, amely szívesen muzsikál a városi táncházakban is. Itt van Kolozsváron pél-
dául a Bodzafa, az Ördögszekér vagy a Harmat együttes. Az előbbi kettő szerepelt az 
udvarhelyi találkozón is. Tagjaik – Székely Levente, Kostyák Alpár, Porzsolt Antal, 
illetve Sepsi Dezső, Sinkó András, Könczei Árpád – mind a zeneművészeti főiskola 
hallgatói, akik kellő szakmai felkészültséggel is rendelkeznek ahhoz, hogy nemcsak 
színvonalasan muzsikáljanak, de az értékes népdalt kiválaszthassák a népies és mű-
dalok tömkelegéből. A tánc esetében, sajnos, ez még csak elvárás. Volnának pedig 
Kolozsváron is táncszakemberek! Akik éppen úgy eme egészséges, népi kultúránk 
fogyatkozó kincseit megőrző, összegyűjtő mozgalom, igyekezet mellé állhatnának, 
mint például neves folklórkutatóink, kik közül Jagamas János professzor, Almási 
István, Kallós Zoltán, eljöttek erre a találkozóra, s értékes dolgozataikkal, tanulmá-
nyaikkal segítettek hozzá egyes kérdések megértéséhez és tisztázásához.
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A szakemberek pártfogását annál is inkább elvárhatjuk, hiszen közös cél meg-
valósításáról van szó: hagyományaink, népi kultúránk megőrzéséről és ápolásá-
ról. Erre pedig jó lehetőséget biztosít mind a városi, mind pedig a falusi táncház, 
s nem mindegy, hogy ezekben a táncházakban mit énekelnek és milyen táncot 
járnak! A népdal elkorcsosulhat, akárcsak a tánc, elveszíti egy bizonyos vidékre 
jellemző sajátosságait, s ha nem értő szakember irányítja magát a dal, vagy tánc 
tanulását, a tanulni vágyó már eleve elkorcsosult dalt vagy táncot tanul. Hogy 
pillanatnyilag itt Kolozs megyében szerencsénk van, mert egyes falvakban még 
erősen él a hagyományos dal- és tánckultúra, mert vannak olyan őrzői és ápolói, 
mint a szováti Maneszes Márton, aki kitűnően énekel és zenél, vagy az ugyan-
csak szováti Kádár Mártonné, Papp Erzsébet, Székely Andrásné, Soós Erzsi néni, 
a mérai Tötszegi András, ki, műegyetemi hallgatóként, a kolozsvári táncház egyik 
oszlopos tagja, s kitűnő táncos, vagy Balázs Attila, az Unirea gépgyár dolgozója, 
ez a remek táncos; s mert Széken még sokan vannak, akik olyan szépen táncolnak, 
mint Csorba János, Zsoldos Márton, Juhos János, s Mérában Simon György Tatár 
és Horváth Árpád?

De arra is kell gondolnunk: ki fog zenélni a kolozsvári táncházban, ha a jelenlegi 
főiskolások végeznek és más városba kerülnek, ha a műegyetemi hallgató végez, és 
elkerül innen valamelyik távoli helységbe, s a jelenlegi szováti, mérai, széki előadók 
kiöregednek, vagy valamilyen oknál fogva abbahagyják a szereplést, a táncházba 
járást.

Bebizonyosodott: a fiatalok jórészét vonza a táncház, népdalaival, népi táncai-
val. Nos, azon kell lennünk, hogy táncházainkban valóban értékes dalokat, táncokat 
tanulhassanak, hogy a táncház betölthesse – főleg városon – azt a szerepét, amely-
re vállalkozott: egyrészt civilizált szórakozási lehetőséget biztosítson a fiataloknak, 
másrészt pedig a népi kultúra tárháza legyen, akárcsak a hajdani falusi táncházak 
voltak. (S helyet kaphat a táncházban a népszokások felelevenítése, a tudományos 
előadás, a népmese stb.)

Az udvarhelyi találkozó nagy érdemét és szerepét abban látjuk, hogy lehetőséget 
teremtett – a különböző vidékekről jöttek ismerkedése mellett – a tennivalók felmé-
résére és megvitatására. Kérdésekkel, tervekkel megrakottan távoztunk Udvarhely-
ről. Mi, Kolozs megyeiek is, akik Udvarhelyen döbbentünk rá tulajdonképpen, hogy 
milyen lehetőségeink vannak, amelyeket hagytunk eleddig parlagon heverni.

Azt mondták Udvarhelyen: a Kolozs megyeieké az úttörés érdeme. Hát legyen 
miénk a következetes, szervezett munka érdeme is. S ez nemcsak a táncházakba járó 
fiatalokon múlik, de a megyében élő folklór-szakembereken is!

Molnos Lajos
(Igazság, 1978/228. 3. – 1978. szeptember 27., szerda)




